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	摘要(中)	本研究之目的在於探討當企業從事較積極的稅務規劃時，是否會影響會計師審計公費收取的多寡。本文認為，當企業暴露在極高的租稅風險時，會使得會計師面臨較高的審計成本及未預期風險，因此預期會計師會收取較高的審計公費。本研究以2008-2011四年期間的上海交易所上市公司A股作為研究對象，並參考過去學者審計公費定價模型(Simunic, 1980)，額外放入五種稅務規劃代理變數，其中包含現金有效稅率、會計帳面有效稅率、四年期累積現金有效稅率、財稅差異以及剩餘財稅差異。研究結果發現，當企業稅務規劃程度越高，使得會計師必須承擔較高的成本及風險，將導致會計師收取較高的審計公費。
	摘要(英)	The purpose of this research is to explore whether client firm’s tax aggressiveness leads its auditor to charge higher fees. We expect that when a client firm exposes to higher tax risk, its auditor will charge more audit fees due to the resulting higher audit costs and unanticipated risks. Our sample covers 2008-2011 all A-share firms listed on the Shanghai stock exchange. We follow Simunic’s (1980) audit pricing model and add five additional tax avoidance variables, including cash effective tax rate, book effective tax rate, four-year cumulative cash effective tax rate, book-tax difference, and residual book-tax difference. We find that higher level of the client firm’s tax avoidance leads its auditor to incur higher costs and risks and thus causes auditor to charge higher fees.
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